
Venkatesh i de Caucher Birkar que malgrat
tractar temes força tècnics volien arribar a una
audiència general.

En qualsevol cas, en termes generals, la
matemàtica catalana té motius per estar con-
tenta. A tall d’exemple, deixeu-me posar alguns
casos.

Mariana Bosch va ser conferenciant con-
vidada a la secció d’Educació Matemàtica i
popularització de les matemàtiques. La xerrada
«Study and research paths: A model for in-
quiry» va ser l’única conferència invitada d’una
membre de la SCM.

En dues de les quatre xerrades dels medalla
Fields, els ponents van fer referència a treballs
coautoritzats amb matemàtics catalans. Més
concretament, Akshay Venkatesh va referenciar
Vı́ctor Rotger i Alessio Figalli va explicar
parcialment els treballs que està fent amb
Xavier Ros-Oton i Joaquim Serra.

Finalment, també vull destacar que Marta
Sanz-Solé va pronunciar la conferència de la
London Mathematical Society, cosa que mostra
la seva rellevància matemàtica i el paper desta-
cat que té en la poĺıtica cient́ıfica europea.

Estem, doncs, d’enhorabona.

Trobada del Comitè Executiu de l’EMS a Barcelona
Xavier Jarque
President de la SCM

Els dies 9, 10 i 11 de novembre passat el
Comitè Executiu de la Societat Europea de
Matemàtiques (EMS) es va reunir a la seu
de l’Institut d’Estudis Catalans (IEC). La
Societat Catalana de Matemàtiques, que com
sabeu és membre de ple dret de l’EMS, va
fer d’amfitrió de la trobada. De fet Catalu-
nya, i més concretament l’IEC, ha estat força
cops seu de diferents comissions, comitès i
trobades de l’EMS durant els darrers anys,
en què ha destacat, òbviament, l’organització
del Tercer Congrés Europeu de Matemàtiques
l’any 2000.

Aquesta reunió del Comitè Executiu tenia
un valor singular ja que ha estat la darrera reu-
nió presidida per l’actual president de l’EMS,
Pavel Exner, que deixarà (pel lector ha deixat)
la presidència de l’EMS a principis de l’any

2019. En la darrera reunió de l’Assemblea de
l’EMS, que va tenir lloc a Praga el mes de
juny del 2018, es va nomenar nou president
de l’EMS el professor Volker Mehrmann (TU,
Berĺın). Deixeu-me que també digui, a t́ıtol
personal, que per a mi ha estat una visita
singular perquè serà l’últim cop que tingui
l’oportunitat de col·laborar amb l’EMS com a
president de la SCM.

En l’agenda, entenc (jo no formo part
del comitè) que parlarien de temes candents
de l’EMS, com són la nova localització de
l’editorial de l’EMS a un páıs de la UE
(molt probablement Alemanya), l’organització
del proper Congrés Europeu de Matemàtiques
a Portoroz (Eslovènia), la decisió sobre les
peticions de les activitats per al 2019 (escoles-
EMS, conferenciants-EMS, etcètera), qüestions
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de comunicació de l’ EMS i temes de tresoreria.
Pel que fa a l’activitat social de la trobada,

la SCM, com a societat amfitriona, va convidar
a un sopar tota la delegació el divendres a la
nit, mentre que l’EMS va oferir un sopar a

tots els membres de la delegació al qual també
vam assistir els directors de l’IUMB (Joaquim
Ortega-Cerdà), del CRM (Llúıs Alsedà), la
directora de la BGSMath (Marta Sanz-Solé) i
jo mateix.

Noticiari

Les universitats informen
Activitats divulgatives del Departament
de Matemàtiques de la UAB
Armengol Gasull
Coordinador de Relacions amb Secundària
Departament de Matemàtiques de la UAB

Com des de fa uns quants anys, a finals del curs
2017–2018 el nostre departament va organitzar
una estada de tres setmanes per a alumnes
de batxillerat, dins del programa Argó. Els
alumnes participants van seguir quatre blocs
d’activitats coordinats pels professors Natàlia
Castellana, Jaume Coll, Juan J. Donaire, Jau-
me Llibre. Aquestes activitats es van centrar en
els quatre temes següents:

• Les matemàtiques de les formes que ens
envolten sense regle ni compàs: grafs i con-
nexions en el dia a dia; nusos, cintes i
altres objectes matemàtics amb propietats
excepcionals.

• L’origami dels mosaics de l’Alhambra.

• Paradoxes probabiĺıstiques.

• Tres qüestions matemàtiques: la fórmula
d’Euler i els cinc poliedres regulars, el teo-
rema de Pick i una breu introducció a
l’astronomia.

A més, durant el curs passat es van
dissenyar una nova sèrie de quatre punts de
llibres matemàtics, que portaven com a t́ıtol:
biologia matemàtica, combinatòria, sistemes de
numeració i el teorema de Pitàgores. A la figura
podeu veure una cara del primer. Aquest tema
en particular va ser triat aprofitant que el 2018
ha estat declarat per l’European Mathematical
Society i l’European Society for Mathematical

biologia
matemàtica

Els avantpassats d’un abellot

La velocitat òptima de natació

Equilibri de Hardy-Weinberg
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